

EN
ID
MS
ZH
JA
KM
KO
LO
MY
TH
VI

အခန်း ၁။ ဈေးကွက်အခြေအနေ - ရှေ့ဆက်စိန်ခေါ်မှုများအတွက် ကြံ့ကြံခိုင်မှု အားကောင်းလာခြင်း

၂၀၂၃ ခုနှစ် နှောင်းပိုင်းတွင် အာဆီယံ+၃ ငွေရေးကြေးရေးတည်ငြိမ်မှုအစီရင်ခံစာ ထုတ်ပြန်ပြီးနောက် ၂၀၂၄ ခုနှစ် ပထမ နှစ်ဝက်တွင် ကမ္ဘာ့ငွေရေးကြေးရေးအခြေအနေများ ဆက်လက်ကောင်းမွန်ခဲ့သော်လည်း ၂၀၂၄ ခုနှစ် တတိယသုံးလပတ်တွင် မတည်ငြိမ်မှုများ အများအပြားဖြစ်ပေါ်လာခဲ့ပါသည်။ အမေရိကန်နိုင်ငံဗဟိုဘဏ်၏ မူဝါဒနှင့်ပတ်သက်သော မျှော်မှန်းချက် များနှင့်အတူ အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှု အလားအလာနှင့် နည်းပညာဆိုင်ရာစတော့ရှယ်ယာတန်ဖိုးများနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် မသေချာမှုများသည် ဈေးကွက်များအတွက် အဓိကတွန်းအားပေးသည့်အချက်များဖြစ်လာခဲ့ပြီး ပထဝီ နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ ဆုံးရှုံးနိုင်မှုအန္တရာယ်များသည်လည်း အရေးကြီးသောအခန်းကဏ္ဍမှ ပါဝင်လာခဲ့ပါသည်။

အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများရှိ ဈေးကွက်များသည် ၂၀၂၃ ခုနှစ် နှောင်းပိုင်းတွင် ငွေရေးကြေးရေးအခြေအနေများ တိုးတက် ကောင်းမွန်လာခြင်းမှ အကျိုးကျေးဇူးရရှိခဲ့သော်လည်း မတူညီသည့်တိုးတက်မှုအခြေအနေများကြောင့် ၂၀၂၄ ခုနှစ်တွင် ကွဲပြားမှုများဖြစ်ပေါ်ခဲ့ပါသည်။ အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများရှိ ရန်ပုံငွေခွင့်ဆိုင်ရာတန်ဖိုးများ အသင့်အတင့်တိုးတက်ခဲ့သော်လည်း ၂၀၂၄ ခုနှစ် ပထမနှစ်ဝက်အတွင်းတွင် ဒေသတွင်းစာချုပ်စာတမ်းဆိုင်ရာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုစီးဝင်မှုများသည် ရပ်တန့်နေခဲ့ပါသည်။

ငွေကြေးဖောင်းပွမှုသည် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများတွင် မေခရိုငွေရေးကြေးရေးတည်ငြိမ်မှုအတွက် အဓိကဆုံးရှုံးနိုင်မှုအန္တရာယ် အဖြစ် ဆက်လက်တည်ရှိနေသော်လည်း စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအလားအလာ၊ နိုင်ငံခြားငွေလဲလှယ်နှုန်းဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများ၊ အိမ်ခြံမြေကဏ္ဍလုပ်ငန်းများရင်ဆိုင်နေရသောဖိအားများနှင့် အိမ်ထောင်စု ကြေးမြီပေးဆပ်နိုင်စွမ်းကဲ့သို့သော မတူညီသည့် ပြည်တွင်းအခြေအနေများကြောင့် မူဝါဒဆိုင်ရာတုံ့ပြန်မှုများသည်လည်း ကွဲပြားမည်ဟုမျှော်မှန်းရပါသည်။ ငွေကြေး ဖောင်းပွမှု ပြန်လည်မြင့်တက်လာပါက ဗဟိုဘဏ်များ၏လုပ်ဆောင်ချက်များသည် ငွေကြေးမူဝါဒမဟုတ်သော နည်းလမ်း များနှင့် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ငွေကြေးမူဝါဒတင်းကျပ်မှုမှ ဖြစ်ပေါ်လာသည့် ရိုက်ခတ်မှုများအပေါ်မူတည်၍ ဆောင်ရွက်နိုင် မည်ဖြစ်ပါသည်။ မြင့်မားသည့် ငွေကြေးဖောင်းပွမှုအခြေအနေအတွင်း အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးတိုးတက်မှုအပေါ်စိုးရိမ် မှုများဖြစ်ပေါ်လာပါက မူဝါဒဆိုင်ရာတုံ့ပြန်မှုများကို ရှုပ်ထွေးစေပြီး တင်းကျပ်သည့်ငွေရေးကြေးရေးအခြေအနေများကို ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ပါသည်။ ဘဏ်လုပ်ငန်းစနစ်သည် ထိခိုက်ဆုံးရှုံးလွယ်သော်လည်း ခိုင်မာသည့်မတည်ငွေရင်းအခြေအနေများ ကောင်းစွာ ရှိနေဆဲဖြစ်ပါသည်။ ဒေသတွင်းရှိ ဘဏ်မဟုတ်သော ငွေရေးကြေးရေးအဖွဲ့အစည်းများ၏ အရေးပါမှုသည် ဆက်လက်မြင့်တက်လျက်ရှိသော်လည်း ဘဏ်များနှင့်နှိုင်းယှဉ်လျှင်အရွယ်အစားသေးငယ်နေဆဲဖြစ်ပါသည်။

ဒေသတွင်းနှင့် ပြင်ပမှ ရိုက်ခတ်မှုများသည် ငွေရေးကြေးရေးတည်ငြိမ်မှုအတွက် ဆုံးရှုံးနိုင်မှုအန္တရာယ်များကို ဖြစ်ပေါ်စေသဖြင့် နီးကပ်စွာစောင့်ကြည့်လေ့လာရန် လိုအပ်ပါသည်။ နိုင်ငံအာဏာပိုင်များသည် မူဝါဒဆိုင်ရာ နယ်ပယ်ကို ဆက်လက်အကောင် အထည်ဖော်တည်ဆောက်ရမည်ဖြစ်ပြီး၊ အိမ်ခြံမြေကဏ္ဍအားနည်းလာခြင်းနှင့် အိမ်ထောင်စုကြေးမြီမြင့်မားခြင်းကဲ့သို့သော ဖွဲ့စည်းပုံဆိုင်ရာပြဿနာများကို ဖြေရှင်းရန်လိုအပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ဆုံးရှုံးနိုင်မှုအန္တရာယ်များကို ဖယ်ရှားနိုင်ရန် ကြိုးပမ်း ဆောင်ရွက်နေချိန်တွင် အကျပ်အတည်းကာလများအတွင်း ငွေရေးကြေးရေးစနစ်၏ အစိတ်အပိုင်းအချို့ကို ထောက်ပံ့ပေး နိုင်ရေးအတွက် ပါဝင်ဆောင်ရွက်ရန် လိုအပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ရှေ့ဆက်လက်၍ နိုင်ငံအာဏာပိုင်များသည် သဘာဝ ပတ်ဝန်းကျင်နှင့် လိုက်လျောညီထွေရှိစေမည့် ငွေကြေးဖြည့်ဆည်းခြင်းနှင့် ငွေရေးကြေးရေးဒစ်ဂျစ်တယ် အသွင်ကူးပြောင်း ခြင်းတို့၏ လျင်မြန်သောပြောင်းလဲမှုများကိုလည်း စောင့်ကြည့်ရမည်ဖြစ်ပြီး တိုးတက်ပြောင်းလဲနေသော အခြေအနေများနှင့် အညီ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများကို အဆင့်မြှင့်တင်ခြင်းနှင့် ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေဆိုင်ရာအန္တရာယ်များ လျော့ချခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက် ရမည်ဖြစ်ပါသည်။

EN
ID
MS
ZH
JA
KM
KO
LO
MY
TH
VI

အချက်အလက်ဆိုင်ရာ ဆန်းစစ်လေ့လာချက်။ အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများ၏ ငွေရေးကြေးရေး အပြန်အလှန် ချိတ်ဆက်မှုနှင့် ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့်ရိုက်ခတ်မှုများ

အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများအကြား ဒေသတွင်းအပြန်အလှန်ချိတ်ဆက်မှုများသည် တိုးပွားလျက်ရှိသော်လည်း၊ ဒေသတွင်းနိုင်ငံများအနေဖြင့် အဓိကကျသည့်ဖွံ့ဖြိုးပြီးနိုင်ငံများနှင့် အခြားပြင်ပရိုက်ခတ်မှုများမှ ဖြစ်ပေါ်လာသည့် မေခရိုငွေရေးကြေးရေးဆိုင်ရာရိုက်ခတ်မှုများကို ခံစားနေရဆဲဖြစ်ပါသည်။

စင်ကာပူနိုင်ငံနှင့် ဟောင်ကောင်တို့၏ ကျယ်ပြန့်သော ပြင်ပနိုင်ငံများနှင့်ချိတ်ဆက်မှုများသည် ၎င်းတို့၏ ငွေရေးကြေးရေးစနစ်များ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်ဆောင်ရွက်ရာတွင် အကျိုးဆက်များဖြစ်ပေါ်စေပြီး အဆိုပါရိုက်ခတ်မှုများသည် ဒေသတွင်းတစ်ခုလုံးသို့ ပျံ့နှံ့စေနိုင်ပါသည်။ ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ငွေရေးကြေးရေးစနစ်သည် ဖွံ့ဖြိုးပြီးနိုင်ငံများနှင့် နီးကပ်စွာ ချိတ်ဆက်နေသည့်အပြင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ ငွေရေးကြေးရေးစနစ်သည် ဟောင်ကောင်နှင့်ပိုမို ချိတ်ဆက်နေခဲ့ပါသည်။ အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံချင်းစီအနေဖြင့် ဒေသတွင်းနိုင်ငံများ၏ ရိုက်ခတ်မှုများကို တွေ့ကြုံနေရသည့်အပြင် အာဆီယံ+၃ ပြင်ပရှိ ဖွံ့ဖြိုးပြီးနိုင်ငံများ နှင့် ထွန်းသစ်စနစ်နိုင်ငံများမှ ရိုက်ခတ်မှုများကိုလည်း တွေ့ကြုံနေကြရပါသည်။

အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများ၏ ငွေရေးကြေးရေးစနစ်များအကြား တိုးပွားလာသော အပြန်အလှန်ချိတ်ဆက်မှုများသည် ဒေသတွင်းစောင့်ကြည့်လေ့လာမှုနှင့်အတူ ပိုမိုနီးကပ်သော ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများကို အားကောင်းလာစေပါသည်။ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် စောင့်ကြည့်လေ့လာမှုနှင့် အချက်အလက်မျှဝေမှုတိုးမြှင့်ခြင်း၊ ဒေသတွင်း ဆုံးရှုံးနိုင်မှုအခြေအနေဆန်းစစ်မှုပြုလုပ်ခြင်း၊ အိမ်ရှင်နိုင်ငံနှင့် အိမ်ရှင်အဖြစ်လက်ခံကျင်းပသည့်နိုင်ငံတို့အကြား ကြီးကြပ်စစ်ဆေးမှုမြှင့်တင်ခြင်းနှင့် ငွေဖြစ်လွယ်မှုဆိုင်ရာ အထောက်အပံ့ပေးမှုများမြှင့်တင်ခြင်းတို့သည် အရေးကြီးသော နည်းလမ်းများဖြစ်ပါသည်။

အခန်း ၂။ အိမ်ခြံမြေဖွံ့ဖြိုးရေးလုပ်ငန်းရှင်များ၏ ငွေကြေးဖြည့်ဆည်းခြင်းမှ ပေါ်ပေါက်လာသော ထိခိုက် ဆုံးရှုံးမှုများနှင့် ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့်ရိုက်ခတ်မှုများ

အာဆီယံ+၃ ဒေသတွင်းနိုင်ငံများ၏ အိမ်ခြံမြေဈေးကွက်အလားအလာသည် ကိုဗစ်-၁၉ ကပ်ရောဂါ ဖြစ်ပွား ပြီးနောက်ပိုင်း ယေဘုယျအားဖြင့် အခြေအနေဆိုးရွားလာခဲ့ပြီး နိုင်ငံအများအပြားတွင် ဈေးနှုန်းများနှင့် ရောင်းဝယ်မှုမာဏများ ကျဆင်းသွားသည်ကို မြင်တွေ့ရပါသည်။

နိုင်ငံအချို့တွင် အတိုးနှုန်းများမြင့်တက်လာခြင်းနှင့်အတူ စီးပွားရေးကျဆင်းမှုသည် အိမ်ခြံမြေဖွံ့ဖြိုးရေး လုပ်ငန်းရှင်များအကြား ထိခိုက်ဆုံးရှုံးမှုများကို တိုးပွားစေခဲ့ပါသည်။ အိမ်ခြံမြေဈေးကွက်မှ ငွေရေးကြေးရေးဈေးကွက်သို့ ဖြစ်နိုင်ခြေရှိသော ရိုက်ခတ်မှုအန္တရာယ်များသည် ဘဏ်လုပ်ငန်းကဏ္ဍတွင် အရန်ထားရှိသော ခိုင်မာသည့် မတည်ငွေရင်းများကို လျော့ပါးစေခဲ့ပါသည်။

သို့သော်လည်း အရွယ်အစားသေးငယ်သော ပြည်တွင်းဘဏ်များမှ မမြင်နိုင်သော သို့မဟုတ် သိသာထင်ရှားမှု နည်းပါးသော ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေအန္တရာယ်များ၊ ထို့အပြင် အိမ်ခြံမြေကဏ္ဍနှင့် ဆက်စပ်လျက်ရှိသော စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းကြီးကြပ်စစ်ဆေးမှု၏ ပြင်ပတွင်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့်ဘဏ်လုပ်ငန်း (Shadow Banking) ၏ ဆောင်ရွက်မှုများကို နိုင်ငံအာဏာပိုင်များအနေဖြင့် သတိထားစောင့်ကြည့်လေ့လာရန် လိုအပ်ပါသည်။

နိုင်ငံအာဏာပိုင်များအနေဖြင့် ငွေဖြစ်လွယ်မှုဆိုင်ရာ မလုံလောက်မှုများနှင့် ရင်ဆိုင်နေရသည့် အိမ်ခြံမြေစီမံကိန်းများကို ထောက်ပံ့ပေးရန်အတွက် ခံနိုင်ရည်ရှိသည့်ဘဏ်တစ်ခုကို အကောင်အထည်ဖော်တည်ဆောက်သင့်ပြီး တစ်ချိန်တည်းမှာပင် ဘဏ်ပေါင်းစုံခိုင်မာမှုရှိစေရေးအတွက် အခြေခံလိုအပ်ချက်များကို တိုးတက်စေရန် ဆောင်ရွက်သင့်ပါသည်။

EN
ID
MS
ZH
JA
KM
KO
LO
MY
TH
VI

အခန်း ၃။ အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာအပေါ် မှီခိုအားထားမှု ၏ အကျိုးသက်ရောက်မှုများ

အမေရိကန်ဒေါ်လာသည် ကုန်သွယ်မှုငွေတောင်းခံလွှာများအတွက် ကြားခံငွေကြေးအဖြစ်နှင့် နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ငွေရေးကြေးရေးဆိုင်ရာ လွှဲပြောင်းပေးချေမှုများအတွက် အသုံးပြုမှုများသော ငွေကြေးအဖြစ် အာဆီယံ+၃ မေခရိုငွေရေးကြေးရေးစနစ်တွင် အရေးပါသော အခန်းကဏ္ဍမှ ပါဝင်နေပါသည်။

အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများ၏ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ထောက်ပံ့မှုကွင်းဆက်သည် များစွာသော ပါဝင်ပတ်သက်သူတို့၏ အပြန်အလှန် ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်မှုနှင့် မတူညီသော အခန်းကဏ္ဍများမှ ပါဝင်လုပ်ဆောင်နေမှုတို့ကြောင့် ရှုပ်ထွေးလာပါသည်။ ကုန်ပစ္စည်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှုတင်ပို့သူများနှင့် ငွေချေးစာချုပ်ထုတ်ဝေသူများသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ နိုင်ငံခြားငွေလဲလှယ်နှုန်း၏ အဓိကအရင်းအမြစ်များဖြစ်ပြီး သွင်းကုန်များနှင့် ကြွေးမြီပြန်လည်ပေးဆပ်မှုများသည် နိုင်ငံခြားငွေလဲလှယ်နှုန်း၏ အဓိကအသုံးပြုမှုများ ဖြစ်ပါသည်။ ဘဏ်များနှင့် ဘဏ်မဟုတ်သော ငွေရေးကြေးရေးအဖွဲ့အစည်းအမျိုးမျိုး (ဥပမာ-ငွေချေးသက်သေခံလက်မှတ်ကုမ္ပဏီများ၊ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုစီမံခန့်ခွဲသူများနှင့် အခြားဈေးကွက်ကြားခံဆောင်ရွက်သူများ) သည် ရန်ပုံငွေများစီးဆင်းမှုနှင့် ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေအန္တရာယ်စီမံခန့်ခွဲမှုတို့ကို ဆောင်ရွက်ပါသည်။ သို့သော် အဆိုပါထောက်ပံ့မှု ကွင်းဆက်သည် ငွေကြေးနှင့် သက်တမ်းကာလတို့တွင် မကိုက်ညီမှုအချို့ကိုဖြစ်ပေါ်စေပြီး ဆိုးရွားသော ဈေးကွက်အခြေအနေများအတွင်း ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေအန္တရာယ်များကိုလည်း ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်ပါသည်။

ဒေသတွင်း၏ အမေရိကန်ဒေါ်လာအပေါ် မှီခိုအားထားမှုသည် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများ၏ ငွေရေးကြေးရေးစနစ်အတွက် အရေးကြီးသော အန္တရာယ်နှစ်ခုကို ဖြစ်ပေါ်စေပါသည်။ ပထမအချက်အနေဖြင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာရရှိနိုင်မှု ရှားပါးခြင်းသည် ငွေရေးကြေးရေးဈေးကွက်များနှင့် ကြားခံဈေးကွက်များအတွက် တည်ငြိမ်မှုဆိုင်ရာအန္တရာယ်များကို တိုးမြှင့်စေနိုင်ပါသည်။ ဒုတိယအချက်အနေဖြင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာအပေါ် မှီခို အားထားမှုသည် အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ ငွေကြေးမူဝါဒ၊ ပထဝီနိုင်ငံရေးတင်းမာမှုများနှင့် အခြားကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများကြောင့် ဖြစ်ပေါ်လာသောရိုက်ခတ်မှုများအား သယ်ဆောင်ပေးသည့်လမ်းကြောင်းတစ်ခုအနေဖြင့် ဆောင်ရွက်ပါသည်။

နိုင်ငံအာဏာပိုင်များသည် ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေအန္တရာယ်များကို ကိုင်တွယ်ဖြေရှင်းရန်အတွက် နည်းလမ်းနှစ်ခုဖြင့် ဆောင်ရွက်နိုင်ပါသည်။ လတ်တလောကာလတွင် ငွေရေးကြေးရေးကဏ္ဍ၏ စောင့်ကြည့်လေ့လာမှုနှင့် ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေအန္တရာယ်စီမံခန့်ခွဲမှု မဟာဗျူဟာများကို အားကောင်းလာစေရန်ဆောင်ရွက်နေချိန်တွင် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ရိုက်ခတ်မှုများကို တုံ့ပြန်နိုင်ရန်အတွက် စီးပွားရေးအား ကြံ့ကြံ့ခံနိုင်စေရေး အကောင်အထည်ဖော်တည်ဆောက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ကာလရှည်တွင် အာဆီယံ+၃ နိုင်ငံများ၏ ငွေရေးကြေးရေးစနစ်တွင် အခြားငွေကြေးများအား ကိုယ်စားပြုသုံးစွဲခြင်းဖြင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာအသုံးပြုမှုအား လျှော့ချနိုင်ပြီး နည်းပညာဆိုင်ရာ ဖြေရှင်းနိုင်မည့်နည်းလမ်းများကိုလည်း လက်ခံကျင့်သုံးရန် လိုအပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ဒေသတွင်း ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုနှင့် ဒေသတွင်း ငွေရေးကြေးရေးလုံခြုံမှုကွန်ရက်ကို အားကောင်းလာစေရန် ဆောင်ရွက်ခြင်းသည် ဒေသတွင်းနိုင်ငံများ၏ ငွေရေးကြေးရေးတည်ငြိမ်မှုကို မြှင့်တင်နိုင်ရေးအတွက် အလွန်အရေးပါပါသည်။